

**Dato:** 12. december 2025, kl. 12:30 – 14:30

**Sted:** 1525-626 (Det Skæve Rum)

**Møde:** 6. møde i Nat forsknings- og erhvervsudvalg 2025

**Deltagere:** Anders Møller (CS), Anders Vesth Christiansen (GEO), Andreas Basse-O'Connor (MATH), Astrid Klingen (Nat, referent), Kasper Urup Kjeldsen (BIO), Kurt Vesterager Gothelf (iNANO), Ole Bækgaard Nielsen (Nat prodekan for karriereudvikling og innovation), Poul Nissen (Nat prodekan for forskning, mødeleder), Thomas Poulsen (CHEM), Torben Heick Jensen (MBG)

**Afbud:** Lars Bojer Madsen (PHYS), Kristian Mørch Abel (Nat)

**Gæster til pkt. 8:** Ditlev Egeskov Brodersen, Ove Christiansen, Jens Stougaard, Nat Funding Forum

## Referat

12:30 – 12:35 (5 min)

### 1. Velkomst og godkendelse af dagsorden /v Poul

*Poul bød velkommen. Der var ingen kommentarer til dagsorden.*

12:35 – 12:50 (15 min)

### 2. Institutternes arbejde med ansvarlig forskningspraksis i 2025/2026 v/ alle

*Poul mindede om rammesætning for institutternes arbejde med ansvarlig forskningspraksis og forskningsintegritet i 2025/2026: Der holdes fast i ambitionen at der igen holdes arrangementer på institutniveau.*

*Ifølge en bordrunde kunne mulige emner være*

- URIS og internationalt projektsamarbejde
- Dataanalyse, -ejerskab og -integritet
- GDPR og datamanagementplaner
- Retningslinjer vedr. forfatterskab
- Brug af AI i forskning
- Best practice ift. at opstille og teste hypoteser

*Da brug af AI blev nævnt flere gange, følge Poul op ift. et muligt fællesarrangement med en ekstern oplægsholder, der vil kunne supplere/kombineres med de lokale arrangementer i 1. eller 2. halvår 2026. Poul opdaterer udvalget ifm. næste møde (26. januar 2026). Hvis der holdes et fællesarrangement, skal der være fokus på at understøtte efterfølgende deling/videreformidling fra deltagerne til deres lokale miljøer.*

12:50 – 13:05 (15 min)

### 3. Implementering af organisatorisk ramme for core facilities – proces i de lokale forskningsudvalg /v alle

Mødemateriale (link): [Organisational framework core facilities](#)

Mødemateriale: Mail til institutterne vedr. lokal proces i Q1 2026

*Udvalget gjorde status for institutternes arbejde med etablering af core facilities. Alle institutter er i gang og melder tilbage om deres planer i løbet af Q1 2026. Der er stor variation ift. hvor meget support fra NatTech økonomi der vil være brug for. Et koordinationsforum infrastruktur tænkes søsat i Q2 2026, her vil der være mulighed for sparring og vidensdeling på tværs af institutterne, også ift. systemunderstøttelse ifm. fakturering, etc.*

13:05 – 13:15 (10 min)

### 4. AI Lab /v Poul

*Poul orienterede om status for AI Lab:*

- Hardware er på plads.

- Der er nedsat en styregruppe for oprettelsen af AI Lab, og snart overgår det til en styregruppe for driften
- Christian Storm (MBG-BirC) er udpeget som forskningsleder.
- Organisatorisk forankring på PHYS.
- Potentielt brugermiljøer på alle institutter.
- God fremdrift i rekruttering af to facilitatorer (AC-TAP stillinger).
- Når der åbnes for adgang, kommunikeres mulighederne til alle Nat-institutter – forventligt i starten af 2026.

13:15 – 13:40 (25 min)

## 5. Nyt fra dekanatet

- Ole orienterede om status for "Science Bridge", som skal supplere de eksisterende initiativer vedr. eksternt forskningsamarbejde for at øge Nat's samfundsimpact.
- Ole orienteret om status for iNANO-processen. Inden jul vil alle iNANO-ansatte kende deres fremtidige instituttilknytning, der træder i kraft per 1. august 2026. Der er reserveret midler til sikring af godt arbejds- og studiemiljø under og efter afvikling af iNANO som institutligende center (bl.a. integration af nye medarbejdere på de modtagende institutter. Der arbejdes nu på detaljerne vedr. drift af bygningskompleksets GWV 14.
- Poul mindede om opstart af 8 "interdisciplinary clusters" per 1. januar 2027, der overtager efter 7 tematiske centre og Quantum Campus Aarhus. Klyngerne er fakultetsfinansieret for fem år, og åbne for alle forskere ansat på AU. Slides der kan bruges til lokal orientering fx ifm. VIP-møder deles med referatet.
- Poul orienterede om det andet rul af URIS-retningslinjer, der udrulles på AU inden længe. Et Centralt element er en godkendelsesprocedure for forsknings- og projektsamarbejder med URIS-relevans
- Poul orienterede om dialog med rigsarkivet vedr. krav om anmeldelse og afrapportering på forskningsprojekter. Der arbejdes for at få så mange projekter som muligt undtaget fra kravene.
- Ole orienterede om en procesændring ift. udmøntning af innovationsmidler. En stor del af puljen fordeles af en arbejdsgruppe, der forventes nedsat af universitetsledelsen inden jul. En mindre del af puljen forventes dog reserveret til fortsættelse af virkemidlerne midler Proof of Concept og Proof of Collaboration.

13:40 – 13:40 (0 min.)

## 6. Skriftlig orientering

- Mødemateriale (link): [Fundingoversigt \(online - opdateres løbende\)](#)
- Mødemateriale (link): [Referat Nat-FEU 24. oktober 2025](#)
- Mødemateriale (link): [Referat AU-FU 25. september 2025](#)
- Mødemateriale (link): [Referat AU-FU 23. oktober 2025](#)
- Mødemateriale (link): [Referat AU-EU 4. november 2025](#)
- Mødemateriale (link): [Dagsorden AU-FU 20. november 2025](#)
- Mødemateriale: Dagsorden AU-EU 2. december 2025
- Gregers Rom Andersen/MBG overtager fra Victoria Birkedal/CHEM som en af to speakers for AUSBI. Michael Westberg/CHEM fortsætter.

13:40 – 13:45 (5 min.)

## 7. Evt. v/ alle

Næste møde: 26. januar 2026.

13:45 – 14:30 (45 min.)

**8. Inspirationsoplæg ved Nat-forskere, der er medlem af bedømmelsespaneler for NNF hhv. ERC /v Poul**

Gæst (oplægsholdere): Ditlev Egeskov Brodersen, Jens Stougaard, Ove Christiansen

Gæst (medlemmer af Funding Forum): Ann-Christina Lauring Knudsen (GEO), Anne Færch Nielsen (MBG), Eva Forsom (Nat), Maria Blach Nielsen (BIO), Mikkel Bjerg Kongsbak (FSE), Rikke Märcher Rochat (MATH), Yvonne Eskildsen-Helmond (iNANO)

*Poul bød gæsterne velkommen. Oplæggene blev ikke taget til referat, men oplægsholderne kan kontaktes med opfølgende spørgsmål.*